
 استمارة مستخمصات رسائل واطاريح الماجستير والدكتوراه في جامعة البصرة
 

 الكمية : كمية الفنون الجميمة                        اسم الطالب: مصطفى عبد الجميل حمود
 القسم: قسم الفنون المسرحية                       اسم المشرف: أ.م.د. شغاف خيون

 المسرحي                     الشهادة : الماجستيرالتخصص: الاخراج 
 عنوان الرسالة 

 المقاربات الاخراجية في عروض المسرح الكنسي العراقي
  

 ممخص الرسالة : 
المكون الديني المسيحي في العراق، من المكونات الرئيسية والقديمة والتي أغنت الثقافة الوطنية بعدد كبير من      

ة والأدبية والفنية، وهي جزءلا يتجزأ من ثقافة الشعب العراقي، ولاسيما المسرح. وفي الوقت الذي الانجازات الفكري
يحاول بعضهم تفكيك وحدة الشعب عمى اسس دينية وطائفية  فان اهمية هذا البحث تكمن في انه محاولة لإعادة 

 وحدة الثقافة العراقية.
المنهجي( الذي شمل مشكمة البحث وتمخصت في اثارة السؤال  ضم البحث اربعة فصول، الفصل الاول )الاطار    

ىل توظفت المعالجات الإخراجية في العروض الكنسية بالمسرح العراقي من خلال تقارباتيا من مبادئ الاتي: 
 وأصول وقواعد الإخراج المسرحي الأكاديمي ؟

اًم معرفيززام يسززتفيد منيززا البززاحوتجمتتت اهميتتة البحتتث فتتي كونهتتا:      ثون والميتمززون فززي  ززمون المسززرح فززي منجزز
الممسسات الاكاديمية، او الفرق الاىمية، او منظمات المجتمع المدني داخل العراق ولاسيما باعتبارىا اول دراسزة 

توثيزق حركزة المسزرح  -1وتحتدد هتدف البحتث فتي الاتتي: تتناول موضزوع الاخزراج فزي المسزرح الكنسزي العراقزي، 
عززن المقاربززات الإخراجيززة بززين العززروض المسززرحية الكنسززية ومبززادئ الإخززراج  الك زز  -2، الكنسززي فززي العززراق
 .وأصولو  المسرحي الأكاديمي

( والحتتتتدود المكانيتتتتة شتتتتممت 2014-2003كمتتتتا تضتتتتمن الفصتتتتل الاول الحتتتتدود الزمانيتتتتة وتحتتتتددت متتتتن ستتتتنة )     
محافظتتتات العتتتراق التتتث،ث )بغتتتداد، الموصتتتل، البصتتترة(، امتتتا حتتتدود الموضتتتوع فكانتتتت المقاربتتتات الإخراجيتتتة لعتتتروض 

 المسرح الكنسي في محافظات العراق الث،ث. 
تاريخ المسرح عمى )الاطار النظري والدراسات السابقة( وقسم الى مبحثين. الاول:  اما الفصل الثاني فقد شمل     

( 1المستتتترح الكنستتتتي العراقتتتتي. وخصتتتتص رقتتتتم ) -2المستتتترح الكنستتتتي العتتتتالمي. -1وتضتتتتمن شتتتتقين همتتتتا:  الكنسززززي
ي العترض لاستعراض بدايات المسرح الكنسي العالمي، وفمسفته، ومراحل تطور تقنياته، واهتم العناصتر المستتخدمة فت

 ( خصص لتوثيق العروض المسرحية الكنسية منذ نشأتها الاولى في العراق.2المسرحي الكنسي، ورقم)
والثتتاني : منظومتتة الاختتراج المستترحي: التتذي استتتعرض فيتته الباحتتث اساستتيات عناصتتر بنتتاء العتترض المستترحي     

 الاكاديمي .
مجتمت  البحتث، واداة البحتث، ومتنهب البحتث، ومتن ث تم اما الفصل الثالث فكان خاصاً )باجراءات البحث(، وشمل    



 تحميل العينة، وشممت ث،ثة عروض مسرحية :
 مسرحية المحكمة / كنيسة الاتحاد المسيحي يسوع نور العالم / بغداد .  -1
 مسرحية الشباب والعصر / كنيسة مار زكاي / الموصل .  -2
 لبصرة . مسرحية درب الصميب / كنيسة القديسة ترازيا / ا -3

 اما الفصل الراب  فشمل عمى النتائب التي توصل لها الباحث، مثل:     
اعتماد الإنجيل في العرض المسرحي الكنسي، بشكل مكثف بآياته وفحواها الفكري والأخ،قتي فقتد تستتوحى منته  -1

ان الشخصتيات الدينيتة فكرة المسرحية، او تشتق منه الشخصيات التاريخية، او ياتي بشكل مباشر )اقتباس( عمتى لست
 في المسرحية .

يستتتتنفر مختتترج المستتترح الكنستتتي، كتتتل امكانياتتتته المتاحتتتة لتحقيتتتق المقاربتتتة الفنيتتتة، بتتتين مكتتتان عتتترض المستتترحية  -2
الكنستتية )المتتذبب( وبتتين مكتتان المستترح الحقيقتتي، فتتتارة يجعتتل لممتتذبب كتتواليس شتتبيهة بالمستترح الحقيقتتي، وتتتارة اختتر  

 ستفادة من توسعة المكان . يستخدم ستارة لتفصل بين المشاهد، اويغير مكان جموس الجمهور ل،
تعتمد إضاءة العرض فتي المسترح الكنستي، عمتى إنتارة متذبب الكنيستة الحقيقيتة، فضت،عن ضتوء الشتمس لتحقيتق  -3

 رؤية أوضب لكل ما يوجد في مكان التمثيل.
 واحتو  الفصل الراب  عمى الاستنتاجات مثل:     
المعبتترة عتتن طبيعتتة الشخصتتية بتتالخير، أو الشتتر، ولاستتيما تستتتخدم الأزيتتاء المستترحية، لعكتتس الصتتفات الخارجيتتة  -1

يحاءاتهتا النفستية، وكتذلك تستتخدم الأزيتاء المعاصترة، او الم،ئمتة لمعصتر التتاريخي،  عمى وفق سايكولوجية الالوان وا 
 والانتماء البيئي الواقعي، وغالبا ما توظف الأزياء الدينية الحقيقية في العروض المسرحية الكنسية .  

تستتتهم التتتترانيم الكنستتتية والموستتتيقى مستتتاهمة فعالتتتة، فتتتي خمتتتق الجتتتو النفستتتي والمحافظتتتة عمتتتى تفاعتتتل الجمهتتتور  -2
 واندماجه م  ما يقدم في العرض المسرحي الكنسي .

غالبا ما يوظف  أثاث الكنيسة الحقيقي الواقعي في العترض المسترحي الكنستي، وذلتك لخدمتة الأهتداف الخاصتة  -3
 لمؤلف، و رؤية المخرج الكنسي، الواقعية ، التاريخية ، الخيالية، الدينية  ..الخ. التي تتعمق بأفكار ا

كمتتتا تضتتتمن الفصتتتل الرابتتت  التوصتتتيات والمقترحتتتات وثبتتتت المصتتتادر والمراجتتت  والم،حتتتق واختتتتتم الباحتتتث بحثتتته     
 بممخص بالمغة الانكميزية . 
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Summary of the research 

    The Christian religious component in Iraq is one of the main and old ingredients that 

enriched the Iraqi national culture by a large number of intellectual , literary and artistic 

achievements. And it is an integral part of the culture of the Iraqi people, especially the 

theater. This study is an attempt to restore the unity of the Iraqi culture at a time when some 

seek to dismantle its unity on religious and sectarian basis . 

     The research includes four chapters. Chapter one includes the problem of the research 

which is briefly the answer to the following question; “ Is employed the consumes direction 

processes in the presentations of the Iraqi church theater through the convergence of the 

principles and rules of the academic Theatrical production ?“ . 

      The importance of the research is reflect being a completed cognitive knowledge that 

benefit researchers , the interested people in the affairs of theater in the academic institutions 

, the local groups and civil society organizations inside Iraq . Especially , It is the first study 

dealing with the subject matter of the direction process of the Iraqi church theater production 

. The set of the goals of the research in : 

1 – The documentation of the Iraqi church theater movement in Iraq .  

2. Disclosure of the consumes approaches between presentations of the church theatrical 

shows, the principles and rules of the assets of the direction process of the Academic 

Theatrical .  

      Chapter one, also , include the time borders of the year (2003 to 2014)and the place border 

that includes the three Iraqi Governorates (Baghdad , Mosul and Basra) . While the subject 

border is the disclosure the shows approaches between the production process of the church 

theatrical in the three Iraqi Governorates (Baghdad , Mosul and Basra) . 

     Chapter two includes the conceptual (theoretical framework of the previous studies). It is 

divided in two sections; The first section Includes two parts ;  

1 – The International Church Theater . 

2 – The Iraqi Church Theater .   

      The first part review the beginnings of the Church Theatrical philosophy and the progress 

stages of its technician as well as the essential elements used in the Church theatrical show.  

While the second part review the documentation of the Church Theater from its beginning of 

establishment in Iraq . 



     Chapter two is entitled “The Theatrical Production Process” in  which the researcher review 

the basics elements of instruction of the Academic theatrical show . 

     Chapter three is particular to the research procedures that included;  research community, 

research tool and methodology of the research and the analysis of the sample. The chapter 

includes three theatrical shows ; 

1 – The play of "the Court “ / The Union of the Church of the Christian Jesus the lighting (Nour) 

of the World / Baghdad . 

2 – The play of "the Youth and the Era “ / Mary's Zakai Church / Mosul . 

3 – The play of "the Path of the Cross “ / Church of Santa Teresa / Basra . 

         Chapter four includes the results and findings of the researcher  such as ; 

1 – The Adaptation of the Bible in the Church theatrical show the  intensively and content of 

the mind the intellectual and moral inspired the idea of the play and it’s derives the historical 

figures or the directly quotation on the tongue of the religious figures in the play. 

2 – The Potential of the Church Theater Director of all his full efforts to achieve technical 

substantive approach between the place of the show of the church play ‘ The Altar “ and the 

place of the real theater , and sometimes makes the play of “ The Altar “ scenes of similar to 

the real Theater and sometimes used the curtain that disconnect between the scenes , or 

change the designated seating area of the public in order to benefit from the expansion of the 

place . 

3 – The adaptation of the display lighting in the church theater to illumination flares of “ Altar 

Real Church “ with the addition to sunlight           In order to see clearly all what is there in the 

place of representation of act. The chapter also contains the conclusions such as 

1 - The use of the theatrical fashion to reflect the outside characters and  attributes the nature 

of the personal “ good “ or “ evil “ . According to the colors psychological as well as the use of 

contemporary fashion or the appropriate to the historical era and the realistic environment 

and often  employ religious fashion in the real Church theatrical shows .  

2 - Contribute to the church hymns and music of effective contribution to the creation of a 

psychological atmosphere and to maintain public interaction and integration with the 

theatrical show . 

3 - Often employed the Real Church furniture in the church theatrical show to serve the special 

goals and purposes of the ideas of the author and the vision of the Church Director the realism 

, historical , imaginary and religious 

     Chapter four also includes the recommendations and suggested proposals as well as install 
the auditor references and sources and the appendixes. Then , the researcher concludes his 

research with the summary in English Language 
 


